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وزیر کشور خبر داد:

 بودجه ۳۰۰ میلیارد تومانی
  برای مقابله با آسیب های اجتماعی

 در لایحه بودجه ۹۷
ایســنا| دولت ردیف مســتقلی در بودجه ۹۷ 
برای مقابله با آســیب های اجتماعی در نظر گرفته 
که ارزش آن ۳۰۰ میلیارد تومان اســت. عبدالرضا 
رحمانی فضلی، وزیر کشور با اعلام این خبر گفت: 
»در ملاقــات با مقــام معظم رهبری و تشــکیل 
پنجمین جلسه شورای اجتماعی با حضور سران قوا 
و مسئولان، ایشان با توجه به گزارشی که ستاد داده 

بود، ارزیابی شان را مطرح کردند.« 
او ادامــه داد: »دولت ردیف مســتقلی در بودجه 
۹۷ برای آســیب های اجتماعی در نظر گرفته که 
ارزش آن ۳۰۰ میلیارد تومان اســت و این می تواند 
گام موثرتری نسبت به  ســال قبل باشد. البته این 
رقم جدا از بودجه عمرانی ۲۰۰ میلیارد تومانی برای 

حاشیه نشینی است.« 
وزیر کشــور گفت: »اختصاص این مبالغ کافی 
نیست و دســتگاه ها باید از منابع داخلی خودشان 
استفاده کنند، زیرا این وظیفه ذاتی آنهاست و این 
مبالغ برای این است که اگر اولویت هایی را تشخیص 

دادیم، بتوانیم کمک کنیم.« 
او در پاسخ به سوالی مبنی بر این که باقیمانده های 
گروه تروریســتی داعش به ســمت افغانستان و 
پاکستان حرکت کرده اند، آیا تدابیر جدیدی برای 
این موضوع اندیشیده شده است؟ ادامه داد: »موضوع 
گروه های تروریســتی برای ما از نظر امنیتی دارای 
اهمیت بسیار بالایی اســت. ما کاملا تحرکات آنان 
را رصد می کنیم و پیگیر فعالیت های آنان هستیم. 
شکست داعش در سوریه و عراق موجب می شود تا 
روش های جدیدی را به کار گیرند و دامنه کارشان را 

به سایر کشورها گسترش دهند.«  
وزیر کشــور گفت: »تروریســت ها بــه دنبال 
این هســتند کــه در برخی مناطــق عضوگیری 
جدیدی داشته باشــند و آن جا را مرکز فعالیتشان 
کنند. همکاری وســیعی در منطقه برای مقابله با 
تروریست ها شکل گرفته اســت. همچنین عراق، 
سوریه، روسیه، ترکیه، پاکستان و افغانستان مصمم 

به برخورد جدی با تروریست ها هستند.« 
استقرار روزانه ۴۰۰ کانکس برای زلزله زدگان 

توسط قرارگاه خاتم
او همچنین بــه عملکرد دســتگاه های اجرایی 
ســمن ها در زلزله کرمانشــاه اشــاره کرد و گفت: 
»شبهه افکنی هایی در زمینه کمک رسانی دستگاه ها 
ایجاد شد که درســت نبود. در روز اول زلزله ۷۰۰۰ 
مجروح و مصدوم از مناطق زلزله زده منتقل شدند. 
همچنین ۵۶ هیلکوپتر برای امدادرسانی در آسمان 

منطقه به پرواز درآمدند.« 
وزیر کشــور با بیان این که جمهوری اســلامی 
در بعد امدادرسانی رکورد بســیار خوبی را برجای 
گذاشــت، گفت: »در روز اول با وجــود این که دو 
بیمارستان تخریب شده بود، پزشکان ما ۳۵۰ عمل 
جراحی انجام دادنــد. در شــب اول ۲۵هزار چادر 
توزیع کردیم که این تعداد در روز ســوم به ۹۰ هزار 
چادر رسید. بزرگترین مشکل مردم اسکان موقت 
است و در تلاشــیم که آن را برطرف کنیم.  وزارت 
راه وشهرسازی متولی مسکن موقت شده است که 
در قراردادی با قرارگاه خاتم بنا شــد تا روزی ۴۰۰ 
کانکس را در منطقه مستقر کنند. استقرار کانکس ها 
کار آســانی نیســت و به زیرســاخت نیاز دارد.«  
رحمانی فضلــی ادامه داد: »دولــت ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان برای زلزله اختصاص داده اســت. همچنین 
مشــکلات مردم زلزله زده در هوای سرد همچنان 
باقی اســت و باید با همکاری یکدیگر مشکلات را 

برطرف کنیم.« 

وزیر علوم: 

حذف کنکور در دستور کار است
مهر|  وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اشــاره به 
در دســتور کار قرارگرفتن حذف کنکور خواستار 

مشخص شدن معیار ورود به دانشگاه ها شد.
منصور غلامی، دیروز و در حاشیه مراسم تجلیل 
از دانش آموزان پژوهشگر درباره حذف کنکور گفت: 
»برنامه حذف کنکور در دســتور کار است. انتخاب 
رشته برای ورود به دانشگاه موضوع سوابق تحصیلی 
در نظر گرفته می شــود در رشــته های پرطرفدار 
دانشگاه قطعا سهمی که از آزمون صورت می گیرد، 
تأثیرگذار اســت.« وزیر علوم ادامه داد: »برنامه ای 
وجود دارد کــه در آینده این کنکور تبدیل به روش 
جدیدی از گزینش دانشــجو و انتخاب برای رشته 
باشــد، باید این برنامه از آموزش و پرورش شــروع 
شود، برای نمونه مشخص کنیم که از ۵ سال آینده، 
دیگر مدل آزمون سراســری نخواهیم داشت.« او 
تأکید کرد: »باید آموزش و پــرورش برنامه لازم را 
برای آماده سازی دانش آموزان برای ارزیابی سوابق 

تحصیلی آنها به اجرا درآورد.«
غلامی دربــاره لزوم مشخص شــدن معیار ورود 
به دانشگاه ها هم گفت: »به نظرم هرچه زودتر باید 
به دانش آموزان بگوییم که براساس چه معیاری در 
آینده  مشخص قرار است انتخاب رشته کرده و وارد 
دانشگاه شوند. باید آنان خودشــان را برای ورود به 
دانشگاه آماده کنند.« وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
در واکنش به نقش شرکت تعاونی سازمان سنجش 
آموزش کشور در حذف  نکردن کنکور سراسری هم 
گفت: »نه، این طور نیست. سازمان سنجش مجری 
قانون اســت و درحال حاضر مجموعه برنامه های 
تنظیم شده را اجرا می کند، ضمن این که 8۵  درصد 
امتیاز را از ســوابق آموزشی دانش آموزان استخراج 
می کنند. مباحثی درخصــوص گردش های مالی 
در حوزه کنکور سراسری مطرح شده است که این 
مربوط به سازمان ســنجش آموزش کشور نبوده و 

مربوط به بیرون از سازمان است.«

 با تأمین نشدن حقابه رودخانه ها، خشکیدن تالاب ها و افزایش گردوغبار، اظهارنظر تازه معاون رئیس جمهوری
 خشم خوزستانی ها را برانگیخت

»خوزستان مشکل آب  ندارد«
 ساعدی نماینده دشت آزادگان: آقای کلانتری با لابی پشت پرده سیاسی بدون مطالعه مجوز انتقال آب خوزستان را صادر کرده است
 فتحی، کارشناس منابع آب در گفت وگو با »شهروند«: حوضه های آبریز خوزستان آب مازادی برای انتقال به استان های دیگر ندارد

بیست و نهمین جلسه شوراي شهر با غیبت رئیس شورا برگزار شد

تكذيب يك جلسه پرتنش
 ميرلوحي، عضو شوراي شهر تهران در گفت و گو با »شهروند«: اگر قرار بر افشاي جزييات جلسه خصوصي با شهردار بود كه ديگر اسم جلسه خصوصي نبود

شهروند| رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
قبل از ایــن بارها گفته بود که آب مهمترین مشــکل 
این سرزمین اســت، اما خیلی زود خوزستان را استثنا 
کرد: »خوزستان مشکل آب ندارد.« همان خوزستانی 
که دیگر با ریزگرد و خشکســالی بلندمــدت از آن یاد 
می شود و تالاب های تشنه، نخلستان های از بین رفته 
و رودخانه های آلوده به فاضلاب. حاشــیه چالش آب 
وقتی بیش از همیشه دامن عیسی کلانتری را گرفت 
که موضوع نامــه اش به معــاون اول رئیس جمهوری، 
خشــم نمایندگان این اســتان را برانگیخت؛ نامه ای 
محرمانه با این مضمون که خوزســتان آب مازاد دارد و 
می توان از این آب برای انتقال به مناطق دیگر استفاده 
کرد. دوشنبه شب این نامه به درگیری لفظی در جلسه 
شورای اداری استان خوزستان منجر شد و دیالوگ های 
ردوبدل شده، نقل محافل محیط زیستی شد. به خصوص 
آن جا که کلانتری در پاسخ به اعتراض ها می گوید: »من 
ابتکار نیستم« و چندباری تأکید می کند که »خوزستان 

مشکل آب ندارد.«
دوشنبه شــب همین که کلانتری به سالن جلسه 
شورای اداری پا گذاشــت، تعدادی از نمایندگان مردم 
خوزســتان در مجلس در اعتراض بــه نامه محرمانه 
او به معــاون اول رئیس جمهوری بــرای انتقال آب از 
سرچشــمه های کارون با او جروبحث کردند اما رئیس 
 ســازمان محیط زیســت با خونســردی پاسخش را 

تکرار کرد. 
در ویدیوی منتشرشــده، ناصری نماینده شادگان 
خطاب که ســعی در آرام کردن اوضاع دارد، خطاب به 
کلانتری می گوید: »شــما نامه بدی نوشته اید. توجیه 
کرده اید که آب خوزستان را ببرند. خوزستان مشکل آب 
ندارد؟« رئیس سازمان محیط زیست هم جواب می دهد: 
»ندارد.« نماینده شــادگان این بار توضیح می دهد که 
»ما در بی آبی نابود شده ایم. خوزستان مشکل آب دارد 
و این مشکل جدی است. نخلستان های ما از بین رفته 
و تالاب هایمان خشک شده اســت.« قاسم ساعدی، 
نماینده دشت آزادگان هم از اتفاق برآشفته می گوید: 
»شــما با چه رویی در این جلســه حاضر شده ای؟ اگر 
میهمان خوزســتانی ها نبودی، با زبان دیگری با شما 
صحبت می کردیم. می خواهی ۵ میلیــون آدم را خفه 
کنی؟« بعد از این اتفــاق نمایندگان معترض درحالی  
که پاسخی از کلانتری درخصوص نامه محرمانه اش به 
جهانگیری نگرفتند، جلسه شورای اداری استان را ترک 
کردند و دیروز پس از انتشار ویدیوی درگیری واکنش ها 

شدت گرفت. 
باید   محاکمه شود

مدیرکل محیط زیست خوزستان که در سفر استانی 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت همراه او شده، 
حاضر به پاسخگویی نشــد اما تندترین واکنش ها به 
پس از انتشار ویدیوی این درگیری از سوی نمایندگان 

مجلس صورت گرفت.
هدایــت الله خادمی نماینده مــردم ایذه در مجلس 
شورای اســلامی یکی از کســانی بود که گفت: »آب 
خوزستان را برای تفریحات آبی، باغداری، کشاورزی و 

صنعت فولاد، پتروشیمی و غیره می برند.«
از ســوی دیگر پاپی زاده، رئیس مجمع نمایندگان 
خوزســتان توضیحی درباره نامه ارسالی داد: »رئیس 
سازمان محیط زیســت کشــور نامه ای به معاون اول 
رئیس جمهوری نوشته است؛ مبنی بر این که خوزستان 
آب مازاد دارد و باید آب کشاورزی آن را محدود کنیم تا از 
این طریق مشکل انتقال آب بین حوضه ای را حل کنیم. 

پیش بینی می کنیم که برای عملی کردن بحث انتقال 
آب به دنبال تغییر مدیران ارشــد خوزستان هستند 
 تا کســانی را بگذارند که بدون چون و چرا انتقال آب را 

اجرا کنند.«
به گفته پاپی زاده،  این سناریو یک نتیجه مشخص 
دارد و آن این که خوزستان به بزرگترین کانون ریزگرد 
کشور مبدل خواهد شد. لجاجت بعضی از اعضای بانفوذ 
دولت، برای انتقــال آب بین حوضه ای جداً کشــور را 

تهدید  می کند. 
نمایندگان پس از این جلســه، سالن را ترک کردند. 
ساعدی، نماینده دشــت آزادگان گفت که به احترام 
۴ میلیــون و ۷۰۰هــزار نفر کــه در گردوخاک نفس 
می کشــند، این کار را انجام داده است: »ترک جلسه 
می کنیم تا به مردم اعلام کنیم که مردم خوزســتان 

رأیشان را پس گرفته اند.«
خوزستان، بی آبی و سدهای بسیار

تورج فتحی، کارشناس امور منابع آب محیط زیست 
می گوید که حوضه های آبریز خوزســتان آب مازادی 
برای انتقال به اســتان های دیگر ندارند. او در گفت وگو 
با »شــهروند« برای توضیح وضع آبی کارون، سدهای 
گتوند و تنظیمی گتوند را مثــال می زند که خروجی 
آنها ملاک عمل رهاسازی آب است: »سالانه از این دو 
ســد رقمی بین ۳.۵ تا ۵.۵ میلیارد مترمکعب آب به 
سمت خوزستان رها می شــود. این درحالی است که 
در شــرایط طبیعی کارون و در نبود سدهایی مثل این 
دو، باید ســالانه بین ۱۵ تا۱۷ میلیارد مترمکعب آب 
در  سال در محدوده این ســد رها می شد که اکنون به 
یک چهارم این رقم رسیده است. این که چه محدودیتی 
میزان رهاسازی آب را کم کرده، بحث دیگری است اما 
مشهود است که رودخانه کارون از سرشاخه تا آن جا که 

به خرمشهر می رسد، حقابه ای ندارد.«
در حوضه آبریز کارون ۲۹ ســد درحال بهره برداری، 
۲۲ سد درحال ساخت و ۶۴ سد درحال مطالعه اند. در 
حوضه آبریز کرخه هم ۷ ســد درحال بهره برداری، ۱۲ 
سد درحال ساخت و ۴۴ سد درحال مطالعه اند. تمامی 
این موارد، جزو سدهای بزرگ کشور بوده و هرکدام از 
چندصد میلیون تا چند میلیارد مترمکعب آب ذخیره 
می کنند. به گفته این کارشناس منابع آب، هیچ یک از 
این سدها جدول رهاسازی حقابه ندارند؛ نه در مرحله 

مطالعات و نه در مرحله بهره برداری و اجرا.
گتوندِ حاشیه ساز یکی از مهمترین سدهاست که »اگر 
حقابه اش را رها نکند، جلگه خوزســتان از بین خواهد 

رفت.« با این حال نه گتوند و نه هیچ کدام از ســدهای 
حوضه آبریز، »معلوم نیســت کــه در فصول مختلف، 
چه میزان آب به پایین دســت رها می کنند.« هرچند 
»رهاسازی سد گتوند تنها برای مصرف کننده هاست، نه 

برای جریان حیات کارون.«
این نبود حقابه را باید گذاشــت کنــار درد آلودگی. 
درحالی  که این استان از خشکسالی بلندمدت هم رنج 
می برند، دز و کارون این تجربه را دارند: »حقابه نیست 
و در پایین دست این رودخانه ها منابع آلاینده بسیارند. 
دز حقابه اش را از سد بالادست نمی گیرد و در عوض با 
تخلیه زهاب نیشکر پر می شــود. وقتی در نبود حقابه، 
آلودگی هم افزایش پیــدا می کند، رود به طور طبیعی 
خودپالایی نمی کند. این رود بعد وارد کارون می شود و 
بار آلودگی را دوچندان می کند.« او با گفتن این موارد 
علت از بین رفتن نخل ها را افت شدید کیفیت آب کارون 
و افزایش شوری آب، آلودگی خاک و رهانکردن حقابه 
کارون می داند؛ مسأله ای که در کنار تخلیه مقادیر بالای 
فاضلاب های شهری و صنعتی در کارون، منطقه را در 
مشکلات محیط زیستی غرق کرده است. به گفته این 
کارشناس منابع آب و محیط زیست، شرایط کارون به 
 حدی بحرانی شده است که در محدوده غرب آسیا، هیچ 

رودخانه ای به اندازه آن وضع بدی ندارد.
به دنبال راهی که زودتر جواب بدهد

خوزستان تشنه اســت؛ این را ریزگردهای نارنجی 
می گوید که گاه و بی گاه نفــس مردم را تنگ می کند، 
شادگان خشکیده و شــور، تالاب هایی که حقابه شان 
پشت سدهای بی شمار جا مانده است و نخلستان های 
مرده از تشنگی. با این همه تاکنون کسی نتوانسته جلوی 
طرح های مختلف انتقال آب و سدسازی های بی رویه را 
در حوضه های آبریز آن بگیرد. این قصه ای است که برای 

نقاط مختلف کشور تکرار می شود.
طرح انتقال آب بهشــت آباد یکی از پرسروصداترین 
نمونه های این اتفاق اســت؛ طرحی بزرگ برای انتقال 
کارون به فلات مرکزی با ســد ها و تونل های بســیار و 
آن هم بدون مجوز محیط زیست. پیش از این معصومه 
ابتکار، رئیس پیشین سازمان حفاظت محیط زیست 
گفته بود؛ مقابل هر طرح انتقــال آبی از کارون خواهد 
ایستاد اما با آمدن عیسی کلانتری ورق برگشت و یکی از 
طرح های انتقال آب به استان کرمان مجوز گرفت؛ طرح 
انتقال آب ونک به رفسنجان. کارشناسان محیط زیست 
این طرح را تیر خلاص کلانتــری به کارون نیمه جان 
توصیف کردند. مجوزدادن به این طرح درحالی است که 

به گفته استاندار خوزستان، آورد آب کارون در  سال آبی 
جاری تا ۱۴میلیارد مترمکعب کاهش یافته است. 

فتحی روایتــی از اتفاقی که کرمان را خشــک تر از 
گذشته کرده، می گوید: »بعد از جنگ تحمیلی به ویژه 
در دوران سازندگی در محدوده کرمان سرمایه گذاری 
برای  زیرکشت بردن دشت های شهر های انار، رفسنجان 
و کرمان برای تولید پســته بالا رفت. با این روند چیزی 
در حدود ۱۰ هزار هکتار باغ پسته ایجاد شد. انار شهری 
کوچک بود با ۵ هزار نفر جمعیت. بعد از سال های جنگ 
با توسعه باغ های پسته، این شهر که به دلیل داشتن انار، 
چنین نامی گرفته بود، خانواده ها کم کم مموا شدند و 
مشــغول تجارت.« اما اتفاق بزرگ محیط زیستی که 
افتاد، این بود: »ســرح ایســتابی آب های زیرزمینی 
دشــت انار تا قبل از کشــت و توسعه پســته کمتر از 
۲۰متر بود و اکنون به بیشتر از ۱۲۰متر رسیده است. 
چاه های زیرزمینی و برداشت بی رویه و آبیاری غرقابی 
تمام آب های دشت انار را بلعید و همین است که حالا 
آینده رفسنجان، انار و کرمان با منابع محدود آب شرب 
به خطر افتاده اســت. عمق آب های زیرزمینی بیشتر 
شده و همه درحال شورشدن اند.« سرمایه ای که ایجاد 
شده بود، به خطر افتاد و برای آینده مردم هم آب کافی 
نیست. مسئولان با دیدن این مشکل، چاره را در انتقال 
 آب دیدنــد، مثل آن چیزی که اخیــرا مجوزش صادر

 شده است.
این کارشــناس منابع آب اما معتقد اســت، درباره 
انتقال آب باید مطالعه کرد و با توجه به شــرایط کارون 
بهتر این است که دست اندرکاران از راه آب شیرین کن ها 
در خلیج فارس، مســأله را حل کنند؛ »راه حلی که در 
درازمدت عملی است، به صرفه تر و برای محیط زیست 
اصلح است.« اما »مهندسان ما که ورزیده سدسازی اند، 

انتقال آب با ساختن سد گزینه اولشان است.« 
به گفته او، مســئولان درحالی باز هم به سدسازی و 
انتقال آب اصرار دارند که ســدهای ساخته شده پیش 
از دهــه8۰، هیچ یک مطالعه و طرح محیط زیســتی 
نداشته اند و حقابه ای هم برای رهاسازی در حوضه های 
آبریز اختصاص نمی دهند؛ مثل تمام ده ها حوضه آبریز 

دریاچه ارومیه و سدهای بزرگ روی کارون.
فتحی اینها را می گوید و اضافه می کند: »دولت باید 
قبل از انتقال آب بین حوضه ای، بررسی دقیقی انجام 
دهد و دنبال حقابه حوضه آبریز باشــد و معلوم شود 
اگر آب مازادی هست، آن وقت تصمیم به انتقال آب 
گرفته شود.« این طور که او می گوید، درحال حاضر 
بعید است که با توجه به منابع و مصارف، آب مازادی 
در خوزستان وجود داشته باشد. علاوه بر این، بیلان 
منابع آب در جلگه خوزستان منفی است. آمار  سال 
۹۱ هم همیــن را می گوید: »جلگه خوزســتان در 
 سال ۹۱، ۶.۵ میلیون مترمکعب بیلان منفی داشت. 
این یعنی آب مازادی برای انتقال وجود ندارد.« حالا 
باید دید مســئولان چه تصمیمی برای خوزستان 
دارند؛ راه حلی کوتاه مدت و با اهداف تجاری یا راهی 
کارشناســانه که به کانون های داخلی ریزگرد دامن 

نزند.
وزارت نیرو چند ســالی اســت که پیگیر طرح های 
مطالعاتی شیرین سازی آب در ســواحل جنوب برای 
انتقال به فلات مرکزی شده اســت اما به نظر می آید 
تصمیم به انتقال آب از کارون به طرح های طولانی مدت 
این چنینی غلبه کند. شــاهد این تصمیم مجوزهای 
مختلف انتقال آب اســت و نامه اخیری که می گوید: 

»خوزستان مشکل آب ندارد.«

شــهروند| دیروز اعضاي شوراي شــهر تهران بعد 
از گذشــت ســه ماه از ورودشــان به پارلمان شهري، 
بیست و نهمین جلسه را عجیب و بدون رئیس شورا تجربه 
کردند. آنها از یک طرف نمی خواســتند اخباري را که در 
شورا دست به دست می شد، تأیید کنند و آن طرف هم 
خبرنگاران منتظر بودند تا شعار شوراي شیشه ای که اعضا 
از آغاز جلسات همواره آن را تکرار کرده اند، تحقق پیدا کند. 
خبر اما تقریبا این بود؛ اعضاي شورا در جلسه صبحانه کاري 
با شهردار تهران به یک اختلاف نظر اساسي رسیده اند و 
جلسه آنها به تنش کشیده است. این خبر نه تنها از سوي 
علي اعطا، سخنگوي شوراي شهر تهران تکذیب شد که 
حتي عارف نیا، مدیر روابط عمومي شهرداري تهران هم 
آن را تکذیب کرد. جز این حرف ها تک تک اعضاي شوراي 
شهر تهران هم در پاسخ به خبرنگاران به این جمله اشاره 
کردند: »جلسه خصوصي بوده است و قرار نیست چیزي 
از آن به بیرون درز کنــد در حالي  که در میان هر جمعي 
ممکن است اختلاف نظر وجود داشته باشد.« عارف نیا، 
مدیر روابط عمومي شــهرداري هم در این باره گفت: »در 
جلسه صبح سه شنبه آقای نجفی و اعضای شورای شهر 
تهران نیز تمرکز بر مباحث پیرامون هم افزایی شهرداری 
و شورای شهر در راستای برخورداری بیشتر شهر تهران از 

بودجه  سال آینده کل کشور بود.«
در هر صورت آنچه مشــخص است اختلافي است که 
از مدتي قبل میان اعضاي شــورا و شهردار تهران درباره 
انتصابات در مدیریت شهري وجود داشت و حجت نظري، 

یکي از اعضاي جوان شوراست که بارها در این باره انتقاد 
کرده اســت به ویژه این که انتظار اعضاي جوان تر شورا 
این اســت که محمد علي نجفي در گزینش هاي خود از 
جوانان اصلاح طلب هم استفاده کند و برخي دیگر مثل 
محمد علیخاني و حسن خلیل آبادي هم پیش از این بارها 
گفته اند انتصابات شهردار از میان اصولگرایان منتسب به 
قالیباف است در حالي  که اصلاح طلبان حالا هم از ورود 
به مدیریت شــهري باز مانده اند. در جواب همه اینها هم 
منطق شهردار این است که براي انتخاب بدنه شهرداري 
افراد، باید از بدنه مدیریت شهري انتخاب شوند. محمدباقر 
قالیباف، شهردار سابق تهران اما هنگام کوچ به شهرداري 
بسیاري از نزدیکان خود در نیروي انتظامي را به مجموعه 
مدیریت شهري آورد و حتي بعد ها هم شایع شد که حضور 
همشــهري هاي او در میان کارمندان شهرداري تهران 
یا حتي روزنامه همشهري، ارگان رســانه ای شهرداري 
هم بیشتر شده است. در هر صورت اعضاي شوراي شهر 
تهران دیــروز هیچ کدام زیر بار نرفتنــد و توضیحي جز 
تکذیب در این باره نداشتند، مثل محمود میرلوحي که در 
پاسخ به »شهروند« تنش را تکذیب کرد و گفت که این 
جلسه خصوصي بوده اســت: »مگر قرار است محتویات 
جلسه خصوصي گفته شود اگر قرار بر این بود که جلسه 
خصوصي نبود.« گفته می شــود که محمدعلي نجفي، 
شهردار تهران پاســخ یکی از اعضا را به تندی داده است 
و در واکنش به اعتراض برخی دیگر از اعضای شــورا هم 
گفته است اگر من شهردار تهران هم نباشم فرد اول کشور 

هستم و البته اعضا هم نســبت به حرف هاي او معترض 
شده اند. 

جلسه دیروز شــورا البته خبرهاي دیگري هم داشت؛ 
سه پرونده بررسی اعتراض مالک به نظریه کمیسیون ماده 
۷ درباره باغات تهران بررسي شد. آنها با وجود این که در 
محوطه شــرکت زامیاد نزدیک به 8۰۰ درخت قرار دارد 
رأي به باغ بودن این پــلاک ثبتي ندادند؛ چرا که محمد 
سالاري، رئیس کمیسیون معماري شورا معتقد بود که 
بیــش از ۵۰ درصد وضع موجود ایــن پلاک ثبتي بناي 
صنعتي است. در ادامه دو پرونده دیگر هم بررسی شد و 
بیشتر اعضاي شورا با نظر کمیسیون درباره جرایم مالکان 
موافقت کردند. همچنین یک بوســتان در منطقه ۱۱ 
تهران به نام شهید حججی نامگذاري شد و با نامگذاري 
بوستان توران خانم در منطقه ۲۰ تهران هم موافقت شد. 

اعضاي شــورا همچنین بــا یک فوریت طــرح الزام 
شــهرداری تهران به تهیه و ارایه لایحه برنامه عملیاتی 
واکنش اضطراری برای مقابله با زلزله شهر تهران مخالفت 
کردند، مخالفان معتقد بودند که این طرح مسئولیت هاي 
زیادي را براي مدیریت شهري به ارمغان خواهد آورد؛ در 
حالي  که لایحه مدیریت بحران کشور در مجلس در حال 
بررسي است. اما در جریان بررسي این طرح شهربانو امانی، 
رئیس کمیته ایمنی و عمران شورا هم درخواست کرد که 
شهردار تهران مدیرعامل ستاد بحران شهرداری تهران را 
عزل کند آن هم به این دلیل که او در جلسه ای که طرح 
الزام شهرداری برای تهیه لایحه واکنش سریع در مقابله با 

زلزله تهران بررسي شده است، حاضر نشده بود. 
اما بعــد از تمام ایــن حرف ها اعلام شــد که رئیس 
کمیسیون فرهنگي شورا به همراه سخنگو در یک نشست 
خبري از گزارش ۱۰۰ روزه این کمیسیون حرف می زنند. 
قبل از آغاز جلسه البته محسن هاشمي، رئیس شورا که 
در جلسه صبح شرکت نکرده بود به سالن آمد و با تعجب 
نشســت. وقتي خبرنگاران از او درباره جلسه با شهردار و 
غیبت در شورا پرسیدند به شوخي پاسخ داد که نیامدم 
تا آقاي امیني طعم رئیس بودن را هم بچشد. بعد اما سالن 
را ترک کرد و نشســت گزارش ۱۰۰ روزه هم شروع شد. 
محمدجواد حق شناس در این نشست توضیحات طولاني 
درباره تعــداد تذکرات این کمیســیون داد و بعد هم به 
سوالاتي درباره »نمایشگاه شهرآفتاب«، »طرح هرندي«، 
»وضعیت هاي سینماها و فرهنگســراهاي شهرداري« 
پاسخ داد: »گزارش عملکرد ۶ ماهه  سال  جاری معاونت 
فرهنگی اجتماعی شهرداری و سازمان فرهنگی و هنری 
در دست بررسی است که نتایج آن در اختیار عموم قرار 
خواهد گرفت.« او درباره شــهرآفتاب گفــت: »وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و متولیان برگزاری نمایشگاه 
کتاب نگران نواقص موجود بودند به ویژه  سال قبل که به 
دلیل بارندگی یکی از میهمانان اروپایی ویژه آنان در محلی 
که مستقر بود آسیب های جدی به محل وارد شد و اعلام 
کرده اند که بیمه هم خسارت آنها را نداده است. ما اعلام 
آمادگی را داریم که براساس تعهداتمان حمایت کنیم تا 

همچنان شهر آفتاب میزبان این رویداد باشد.« 

زیستبومخبر

متن بیانیه ایران در سومین مجمع محیط زیست 
ملل متحد منتشر شد

نگرانی از خشک شدن تالاب ها
شــهروند| در بیانیه ایران در ســومین مجمع 
محیط زیست ملل متحد، خشک شــدن تالاب ها و 
دریاچه ها چالش جدی بسیاری از کشورهای درحال 
توسعه و یکی از علت های اصلی طوفان های گردوغبار 

ذکر شده است.
به گزارش سازمان حفاظت محیط زیست،  ایران در 
بیانیه خود در سومین مجمع محیط زیست ملل متحد 
که توسط کاوه مدنی معاون آموزش و پژوهش سازمان 
حفاظت محیط زیست و رئیس هیأت اعزامی جمهوری 
اســلامی ایران در این اجلاس قرائت شــد، پیشنهاد 
داد؛ واکنش و پاســخ جهانی به موضــوع گردوغبار 
و طوفان های شــن از طریق یک اقــدام بین المللی و 
منسجم از سوی سازمان ملل متحد به عنوان یکی از 
چالش های اصلی محیط زیست در قرن بیست ویکم 
که تاکنون به درستی آماده مقابله با آن نشده ایم، در 

دستورکار قرار گیرد.
در متن این بیانیه آمده اســت: »هرســاله حدود 
۷ میلیون نفر در سراسر جهان بر اثر آلودگی هوا جان 
خود را از دست می دهند که نه تنها بر سلامت انسانی، 
بلکه بر اقتصاد و بهره وری تأثیر می گــذارد. در عین 
حال، طوفان های شــن و گردوغبار به عنوان یکی از 
مهمترین مشکلات محیط زیستی نادیده گرفته شده 
در قرن بیســت ویکم اســت که تأثیرات نامطلوب و 
جبران ناپذیری بر سلامت، معیشت، امنیت غذایی، 
تنوع زیســتی و خدمات اکوسیســتمی می گذارد و 
باعث مهاجرت و جابه جایی مردم می شــود. درحال 
حاضر خشک شدن تالاب ها و دریاچه ها که در نتیجه 
برنامه های توســعه ای کوته نگرانه و برداشــت های 
بی رویه آب است، چالش جدی بسیاری از کشورهای 
درحال توســعه و یکی از علل عمده و اصلی افزایش 

طوفان های شن و گردوغبار در سراسر جهان است.« 
براســاس این بیانیه: »درحال حاضر پســماند در 
اشکال مختلف بر سلامت، اکوسیستم و اقیانوس ها 
تأثیر می گذارد. علاوه بر پلاستیک، مسائل مربوط به 
پسماندهای الکترونیک، یکی دیگر از مشکلات اصلی 
آلودگی با اثرات ناشناخته درازمدت است که نیازمند 
توجه فوری ماســت. این موضوعــات، چهار اولویت 
جاری محیط زیســتی جمهوری اســلامی ایران را 
شامل می شود و در این چارچوب ما از همکاری های 
بین المللی و منطقه ای برای مقابله با اثرات نامطلوب 
محیط زیستی آنها استقبال می کنیم. قویا معتقدیم 
که مشکلات محیط زیستی فرامرزی و فرانسلی است 
و باید از طریق سازوکارهای مشارکتی بین المللی موثر، 
با یک نگاه منصفانه و به دور از هرگونه تحریم اقتصادی 

و سیاسی حل شود. « 

 مدیر دفتر استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه 
در آذربایجان غربی اعلام کرد: 

 دریاچه ارومیه باز هم خشک تر شد
 ۲۱ سانتیمتر

ایسنا|  تراز آب دریاچه ارومیه ۲۱ سانتیمتر نسبت 
به مدت مشابه  سال قبل کاهش یافته است. مدیر دفتر 
استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه در آذربایجان غربی 
با اعلام این خبر و با بیان این که تــراز آب دریاچه در 
۲۱ آبان  ســال جاری، ۱۲۷۰.۲۹متر اســت، گفت: 
»سال گذشته در همین زمان تراز آب دریاچه ارومیه 
۱۲۷۰.۵۰ متر بوده که ۲۱ سانتیمتر در مقایسه با  سال 
گذشته کاهش تراز آب در دریاچه را شاهد هستیم.« 
او با اشاره به وسعت دریاچه ارومیه ادامه داد: »درحال 
حاضر وسعت دریاچه ۱۷۴۷.۱۱کیلومتر مربع است 
که این میزان در مدت مشابه  سال گذشته،۲۰۰۱.۶۱ 
کیلومترمربع گزارش شده بود.« سرخوش با اشاره به 
این که حجم آب دریاچه در ۲۱ آبان ماه  سال گذشته 
یک میلیارد و ۴۷ میلیون مترمکعب بود، گفت: »این 
رقم ۲۱ آبان امسال به ۱.۰8میلیون مترمکعب رسیده 
است.«  ســرخوش گفت: »میزان بارندگی نسبت به 
مدت مشابه  سال گذشــته ۲8 درصد کاهش داشته 
است.« مدیر دفتر استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه 
با بیان این که حوضه آبریز دریاچه ارومیه توســط ۲۱ 
رودخانه دایمی و ۳۹ رودخانه دوره ای سیراب می شود، 
گفت: »پس از اردیبهشت  سال جاری، آب به دریاچه 
ارومیه وارد نشده اســت و رهاسازی آب پشت سدها 
پس از اعلام منابع و مصارف وزارت نیرو از دی ماه هر  

سال آغاز می شود.«
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محمدعلی شربتدار:گلستان|  مهندس صفرعلی 
جمال لیوانی درمصاحبه با پایگاه خبری گازگلستان با 
بیان خبر فوق گفت:شرکت گازاستان گلستان تاکنون  
در مجموع  توانســت افزون بر 8۵۶۲  کیلومتر شــبکه 
گاز را درســطح اســتان اجرا نماید.   وی افــزود:از این 
میزان معادل ۳۲۶۰ کیلومتر شــبکه دربخش شهری و 
۵۳۰۲ کیلومتر نیز دربخش روستایی اجرا شده است.. 
مهندس جمال لیوانی اذعان داشــت:در سال جاری نیز 
تاکنون افزون بر ۲۵۰  کیلومتر شــبکه گاز در اســتان 
اجرا گردیده که  ۳۴ کیلومتر شــبکه دربخش شهری و 
۲۱۶ کیلومتر نیز مربوط به بخش روستایی بوده است. 
وی ادامه داد:در حال حاضر دراســتان گلستان تمامی 
۲۹ شــهر و همچنین  8۳۵  روستا از نعمت گاز طبیعی 
 برخوردار می باشند. جمال لیوانی تصریح کرد:  عملیات
 گاز رسانی به ۲۷  پروژه روستایی نیز دردست اجرا می 
باشد وانشاء ا...تا پایان ســال ۹۷ تمامی روستاهایی که 
قابلیت گاز رسانی دارند از نعمت گاز بهره مند خواهند 
شد. مدیرعامل شــرکت گاز استان گلســتان درادامه 
درخصوص بهره منــدي واحدهای صنعتی اســتان از 
گازطبیعي نیز اظهارداشت:این شرکت تاکنون توانست 
تعداد ۵۷۷ واحد صنعتی عمده و ۶۴  جایگاه CNG  را 

از نعمت گاز بهره مند سازد.

مديرعامل گازگلستان از اجرای 
 بیش از 8562 کیلومترشبكه گاز  

در استان تاکنون خبر داد 
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